
VVrraaňňaannsskkýý zzpprraavvooddaajj
Informační bulletin obcí Vraňany, Mlčechvosty a Vraňany nádraží
Cena 35 Kč, ročník XIV, číslo 1 (jarní), vychází 17. března 2017

MASOPUST 11. BŘEZNA

Z OBSAHU: MASOPUST  VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ  MOŠNA HISTORICKÁ I NOVÁ  SLUNCE KOLEM NÁS  ŠIPKY  VYBÍJENÁ A IQ LANDIA OČIMA DĚTÍ 
ZVONÍK  PLÁN CYKLOTOULEK A FOTBALOVÝCH UTKÁNÍ  ZIMA V SOKOLE  STRATEGICKÝ PLÁN ROZVOJE OBCE  KANALIZACE MLČECHVOSTY

Letošní masopust začal frontou na maso. Vlastně ne, už
po páté začal již v pátek večer, kdy u písně "You're My
Heart, You're My Soul" od Modern Talking Eva Šubrtová
s  Romanou Buriánkovou popíjely, tančily a  pekly
hromadu koblížků. Fronta na maso se vytvořila v sobotu
v 11h v Krčmě Old Kent, fanoušci kuchyně Pavla Březiny
stáli dlouhou frontu, aby pak mohli obdivně vzhlížet ke
svým idolům a  také si od nich zakoupit a ochutnat
výtečné zabijačkové dobroty.
Před půl druhou se na náves v Mlčechvostech začaly
trousit první masky. Zpočátku to vypadalo na chabou
účast, ovšem s příjezdem povozu se z poza rohů vynořilo
tolik masek, že by se na povoz nevešly. Po krátké diskusi
nastoupili pouze ženy a děti. A seňor Maxim. Ay caramba.

Zbylí shromáždivší se, kteří se do povozu nevešli, obsadili náhodně kolem projíždějící vozy.
A kde myslíte, že cestovala Smrtka (mimochodem k nám dorazila z dalekého jihu) ? Samozřejmě
na sedadle smrti ! Ale to se již oko čtenářovo přesouvá před Krčmu, kde se počínají srocovati
roztodivné masky  Kámen se svojí ženou Kámen a dětmi Kámen a Kámen, upíři, indiáni,
čarodějnice, padouch Grimpo, sáhib se svým medvědem (?!), malé kuře, malá langusta, další
medvědi, klaun, panda, tablet, princezny, Paris Hilton, pytle brambor, královna Koloběžka,
rytíř, kat, velká zlá královna, Marfuša, a tak dále a tak dále a Sněhurka a trpaslíci. Letos se
nám ovšem trpaslíci opravdu přemnožili ! Baba Jaga od místostarostky Jiřiny Fialové převzala
symbolický klíč od obce a veselí mohlo začít. Průvod vyrazil, veden povozem pana Brože
z Cítova s kapelou Krédo z Byšic. Co chvíli se však zastavil, aby účastníci, zmoženi rejděním

a  dováděním, mohli se posilnit
svařákem, čajem a koblížky.
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Letošní masopust také vynikal ve výběru poplatků za průjezd obcí.
Po zaplacení si hladový řidič mohl za odměnu vzít pár koblížků nebo

kousnout do otráveného jablka.
Tam, kde nepomohl tento přátelský
přístup ani vlídné huhlání
neandrtálce s kyjem, nastoupila
drsná síla či pohrůžka zbraní.
Nejnebezpečnější byl klaun, měl
ostře natlakovanou pistolku
a neváhal ji použít. Měli jsme i jeden dopravní incident, kdy
mladý a zřejmě takhle brzy po ránu nenaladěný řidič
nepochopil nadsázku a veselí a bohužel ani početní přesilu
masek a pokoušel se dav prorazit. Po krátké výměně názorů ale nakonec raději
vycouval. U Rabinčáků jsme se všichni mohli poučit jak má správně vypadat přivítání
masopustního průvodu  nabízely se koláčky slané i sladké či kapka alkoholu. Ovšem
kdybychom tradice ctili takto pevně,
uspořádanost průvodu by zřejmě vydržela
nanejvýš na rozcestí u Švejcarů.

Po společném fotografování průvod svou
pouť zakončil opět před Krčmou. Zde byl
medvěd sťat katem. Následně doposud
anonymní porota nejen že odkryla svou
totožnost, ale zároveň vyhlásila nejlepší
masky. V dětské kategorii se na třetím
místě umístila langusta Jůlinka, na
druhém indián z  kmene Rogonjů a na
prvním pak Kačenka kuře Březinová.
Třetí místo mezi dospělými získal Kámen,
druhé místo Václav Uher jako Baba Jaga
a na prvním místě se umístila její výsost
zlá královna v podání Petra Procházky,
který je v této zemi asi nejkrásnější.
Účastníci se do Krčmy navrátili
v  podvečer, k poslechu i tanci hrála
country skupina Sirotci, neb většina
hudebníků z kapely Krédo onemocněla.



VVrraaňňaannsskkýý zzpprraavvooddaajj
Ročník XIV, číslo 1/2017

3 UUDDÁÁLLOOSSTTII VV OOBBCCII
KKUULLTTUURRNNÍÍ AA JJIINNÉÉ VVYYŽŽIITTÍÍ

NOVÝ SPOLEK MOŠNA

4. prosinec 2016 se významně zapsal do historie naší obce. V jídelně místní školy se konala zakládající schůze
ochotnického spolku Mošna (viz fotografie vpravo dole), jehož cílem je obnovit tradici a navázat na činnost původního
spolku ochotníků Mošna. Nový Spolek Mošna se bude kromě divadla zabývat také besedami a dalším obohacením
kulturního života obce. Myšlenka obnovy spolku vznikla po úspěchu tak trochu jiného nastudování opery Šípková
Růženka pro loňské posvícení, kdy všem účinkujícím přišlo líto tento tak trochu náhodně seskupený soubor
rozpustit. Přidalo se několik dalších lidí a tito všichni už pracují na novém, také tak trochu jiném, představení, jehož
premiéra bude pravděpodobně během podzimu tohoto roku (na fotografii vlevo je zachycena čtená zkouška). Ambicí
spolku jest své představení i v dalších obcích předvésti a slávu a dobré jméno Vraňan v širokém okolí šířiti. Členy
ansámblu aktuálně jsou: Martin Pištěk (předseda spolku, na fotografii vpravo dole se skromně skrývá vlevo nahoře),
Maxim Turba (místopředseda spolku, na fotografii zcela neskromně leží v popředí. Povšimněte si také, že jako jediný
zvolil oděv odpovídající vážnosti historického okamžiku), Martin Chmelík (člen výboru spolku), Lucie Pišťková
(pokladnice), Zdeněk Hanuš, Milan Hanč st., Kristýna Hančová, Šárka Pletichová, Alice Turbová, Martina
Procházková, Pavla Procházková, Milena Chmelíková, Romana Buriánková, Eva Šubrtová, Jarka Pejčochová,
Štěpánka Srbová, Karel Janko, Marcela Havlíčková a Martina Vaňousová.
Doufáme, že našim ochotnickým předchůdcům nebudeme dělat ostudu a podaří se nám co nejlépe se ukázat u nás
doma i v okolí. Martin Chmelík
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Mezi občany obce jsme dnes slavnostně
přivítali Vanesu Hirkovou, Annu Morávkovou,
Věru Sue Kaločaiovou a  Matyáše
Mikuleckého. Nejprve všechny vřele přivítala
Veronika Soudská, Kryštof Pintrava pak
zahrál na housle, Maruška Motejzíková
a Verča Hančová zarecitovaly básně, starosta
přednesl proslov. A pak už nastal obvyklý
zmatek  kolébání dítka v kolébce, zápis do
pamětní knihy, předání květin, hraček,
pamětního listu a  fotografování dětí, rodin
i  všech přítomných. Občané Vraňan jsou
plodní, takže další občánky budeme vítat
zhruba v květnu.

UUDDÁÁLLOOSSTTII VV OOBBCCII
KKUULLTTUURRNNÍÍ AA JJIINNÉÉ VVYYŽŽIITTÍÍ
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ZVONÍK 2. PROSINCE

"A zazvonil zvonec", končí většina hezkých příběhů. U nás ale zazvoněním na
malý zvoneček jeden milý příběh zahájil pan Tomáš Stařecký, hlavní zvoník
katedrály sv. Víta, Václava a Vojtěcha. Od mládí byl zvídavý, prozkoumával
pražská podzemí, lezl na věže a hodnotil, odkud je nejkrásnější pohled na město.
Na konci 70. let 20. století se na doporučení známých ocitl na místě, kam se
pravidelně vrací i teď, kdy je mu přes padesát let. Stal se členem Svatovítských
zvoníků, dobrovolné skupiny nadšenců, kteří zajišťují ruční zvonění zvonů
katedrály sv. Víta, Václava a Vojtěcha nejméně půl století. Zvonění je pro mnohé
z nich doslova posláním, neboť jsou si vědomi, že svou činností mimo jiné
přispívají k zachování tradice ručního zvonění, která pomalu vymírá. Někteří ze
zvoníků jsou v aktivní službě přes tři desítky let a velmi významně se podíleli
a podílejí na zachování kontinuity tradice ručního zvonění přímo v katedrále.

Pravidelně se zvoní vždy v neděli před mší svatou a v poledne – vždy 15 minut. Při mimořádných příležitostech
a svátcích se přidává i zvon Zikmund (v posledním roce zvonil pouze třikrát). Počet
všech zvonění za kalendářní rok se pohybuje kolem 130. Každé zvonění je specifické –
jinak se zvoní na ranní nedělní mši, jinak na sváteční poledne, při pontifikální mši, při
rekviem, při Te Deum, při procesí atp.
Od pana Stařeckého jsme se dále dozvěděli, že zvon je samozvučný bicí nástroj
kalichovitého tvaru a že se skládá z hlavy (1), koruny (2), čepce (3), ramene (4), krku
(5), lemu (6), úst (7 a 8), srdce (9) a věnce (10). Velké zvony jsou odlévány zkušenými
kovolijci, respektive zvonaři, ze zvláštní bronzové slitiny tzv. zvonoviny (78% mědi
a 22% cínu), a bývají zdobeny nápisy a reliéfy. Zvon vydává až 100 tónů, čím je zvon
větší, tím více tónů je slyšet. Malé zvony a zvonky mohou být vyráběny i z plechu
lisováním či jinou vhodnou strojní technologií. Při zvonění se zvon rozhoupá
v pravidelném rytmu a srdce uvnitř zvonu bije o jeho stěnu. V pravoslavných chrámech
se rozhoupává pouze srdce, samotný zvon se nehýbe, v orientu pan zvon srdce nemá
a  rozeznívá se úderem kladivem zvenku. Věda zabývající se zvony se nazývá
kampanologie. A běžný zvoník, tedy aspoň Tomáš Stařecký, hrb nemá.
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ZAHÁJENÍ TŘETÍHO ROČNÍKU CYKLOVÝLETNÍCH KLASIK

Již třetí ročník cyklovýletních klasik pořádá Jaroslav Slavík, spolupořadatelem jsou
obec Vraňany a Jakub Kotek. Vítězem se stane účastník, který najede nejvíce
kilometru a zároveň v rámci monitorovaného pitného režimu zkonzumuje nejvíce
tekutin (s mírným obsahem alkoholu). Závěrečné vyhlášení výsledků a vypití získaných
cen proběhne v sobotu 11. listopadu 2017 v 17h ve Svijanské krčmě Old Kent.
Zatím jsou naplánovány tyto cyklotoulky:
 sobota 25. března s trasou Vraňany (občerstvovací bod Svijany)  Spomyšl (přes nádraží Vraňany)  Daminěves 

Cítov  D. Beřkovice (občerstvovací bod Na Knížecí)  Labská cyklostezka  Hořín  Vltavská cyklostezka  Vrbno 
Zelčín (občerstvovací bod U Bedřicha)  Lužec n.Vlt.  Vraňany (občerstvovací bod Svijany), předpokládaná délka
výletu je 32 km.

 neděle 9. dubna "přes Veltrusský park" s trasou Vraňany (občerstvovací bod Svijany)  Vepřek  St.Ouholice 
Miřejovice (starý most)  zámek Veltrusy  Všestudy  Dušníky (občerstvovací bod)  Dědibaby  Bukol  Zálezlice
(potrub.most)  Vltavská cyklostezka  Lužec n.Vlt. Vraňany (občerstvovací bod Svijany), předpokládaná dálka je
30 km.

 sobota 29. dubna "přes dva kopečky" s trasou Vraňany (občerstvovací bod Svijany)  Spomyšl (přes nádraží
Vraňany)  Hor. Beřkovice  Kostomlaty p.Řípem (občerstvovací bod U Dvořáků)  Libkovice  Bechlín  Horní
Počaply  Labská cyklostezka  Vliněves (občerstvovací bod U Tajčů)  Labská cyklostezka  Hořín  Vltavská
cyklostezka Vrbno  Zelčín  Lužec n.Vlt.  Vraňany (občerstvovací bod Svijany), předpokládaná délka výletu je
45 km s převýšením 165m.

 od pátku 5. do neděle 7. května se plánuje Znojemská vinařská cyklotoulka. Plán a rozpis budou upřesněny
na zahajovací schůzce cyklotoulek, tedy v sobotu 25. března po dojetí první cyklotoulky, kdy se budou
přihlašovat zájemci

 sobota 20. května "nad Liběchovem" s trasou Vraňany (občerstvovací bod Svijany)  Lužec n.Vlt.  Vltavská
cyklostezka  Hořín  Mělník, starý most  cyklostezka č.24 (Vehlovice, Liběchov, Ješovice, Stračí)  Štětí
(občerstvovací bod)  Štětí most přes Labe  Hněvice  Labská cyklostezka  D.Beřkovice (občerstvovací bod Na
Knížecí)  Labská cyklostezka  Hořín  Vltavská cyklostezka  Vrbno  Zelčín  Vraňany (občerstvovací bod
Svijany), předpokládaná délka výletu je 60 km s převýšením 150m.

 neděle 4. června "na svijanské pivo do Nebužel" s trasou Vraňany (občerstvovací bod Svijany)  Lužec n.Vlt. 
Vltavská cyklostezka  Hořín  Mělník, starý most  vzhůru okolo Vrázovy vyhlídky  cyklostezka 203 na Podolí 
cyklostezka 8171 (okolo Pšovky přes V.Borek a Malý Újezd do Jesenice)  cyklostezka 8162 pak 141 (okolo
čerpací stanice Mělnická Vrutice)  Hleďsebe  Lhotka  rozcestí u mlýna Kroužek  cyklostezkou 8170 vzhůru do
Nebužel (občerstvovací bod Svijany)  Jenichov  Měl.Vrutice  V.Borek  Mělník (okolo Kauflandu na starý most)
 Hořín  Vltavská cyklostezka  Lužec n.Vlt.  Vraňany (občerstvovací bod Svijany), předpokládaná délka výletu
je 73km s převýšením 170m.

 sobota 24. června "ó Velvary, ó Sazená" s trasou Vraňany (občerstvovací bod Svijany)  Spomyšl  Jeviněves 
Černouček  Ledčice  letiště Sazená  Loucká  žel.zast.Loucká  silnice (BřízaČernuc)  Hospozínek  Hospozín
(občerstvovací bod)  Bratkovice  Nabdín  Velvary  Budihostice  Chržín  Sazená  Nová Ves  Vepřek 
Vraňany (občerstvovací bod Svijany), předpokládaná délka výletu je 45km.

Další výlety budou upřesněny v dalším vydání Zpravodaje.

Účast na cyklovýletních klasikách je zdarma, bez placení startovného. Ovšem každý startující by měl být připraven
hradit svoji konzumaci v občerstvovacích bodech. Konzumace
není povinná, je však součástí hodnocení konečných
výsledků každého startujícího  pořadateli bude pečlivě
a podrobně sledován nejen kilometrový nájezd, ale také pitný
režim na občerstvovacích bodech jednotlivých tras
cyklovýletů, půllitr vypitých tekutin se připočítává jako jeden
najetý kilometr.
Po absolvování všech šesti cyklovýletů bude mít každý
účastník najeto min 500 km.
Přijďte se ze sedla svého kola pokochat krajinou okolo Vltavy,
Labe a hory Říp a vychutnejte přitom pohostinství Svijanské
hospody ve Vraňanech. Jaroslav Slavík
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DOUBRAVKA CUP 2017
Jako každý rok v únoru, i letos se konal šipkový turnaj. Nezaháleli jsme
a uspořádali již 8. ročník pavoukového turnaje Doubravka Cup.
Tento rok se sešlo celkem 25 hráčů natěšených na lákavé výhry, 7 žen
a 18 mužů odhodlaných postavit se výzvě. Závod probíhal ve velkém
napětí. Byly to chvíle radosti, smutku, zklamání, ale především velké
nervozity. Navzdory tomu všemu všichni zvládli turnaj bravurně. Po
náročném boji zvítězil Pavel Pešek, na druhém místě se umístil Filip
Waltr, na třetím Honza Kliment a na čtvrtém Jaroslav Pešek.
O páté a šesté místo se dělí Milada Řádová a Tereza Ferková, o 7. a 8.
Jarda Mikš a Tomáš Hanzlík, na 9. až 12. místě se umístili Jakub
Kotek, Pavel Král, Gabriel Brincko a Vladimír Horák, na 13. až 16.
místě Radim Kotek, Pavel Henke, Pavla Horáková a Tomáš Toth.
O 17. až 24. místo se dělí Jaromír Košťál ml., Luboš Řáda, Martin
Chmelík, Josef Truxa, Květoslava Pačesová, Daniel Forro a Radana
Adamová. Zástup odhodlaných žen uzavírají Zuzana Koudelíková
a Jarmila Truksová.
Přejeme Všem pevné nervy a mnoho štěstí v nadcházejících závodech.

Tereza Ferková

18. ÚNORA

SSPPOORRTT
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ŠIPKAŘSKÝ TURNAJ POVLTAVSKÁ FORMULE

Po sedmém kole pátého ročníku lze směle označit favority  Jardu Peška a Pavlu Horákovou.
V zobrazení výsledků jsme zavedli drobnou změnu. Nejen,
že z grafu (který je sice pro některé čtenáře značně
nepřehledný) lze vyčíst pořadí jednotlivých hráčů a týmů,
ale také počet bodů, jak je v průběhu jednotlivých kol
sbírají. Toto zobrazení dle názoru redakce lépe vystihuje
dramatičnost soubojů mezi hráči.
Tak například v mužské kategorii je zřejmý, jasný,
troufáme si tvrdit až nepřekonatelný náskok Jardy Peška.
Při jeho aktuálních 155 bodech má oproti druhému hráči
náskok téměř 30 bodů. Jarda v každém kole navyšuje
průběžné skóre v průměru o 22 bodů, případné mise jeho
spoluhráčů "dohnat a předehnat" jsou tak zřejmě opravdu
impossible.
Následuje těsné a poměrně vyrovnané soupeření
skupinky sedmi hráčů  Honza Kliment se 126 body až
Filip Waltr se 114 body. Jejich bodové přírůstky mezi
jednotlivými koly jsou velmi vyrovnané, a to kolem 16,6 bodu na kolo. V této skupince tedy lze očekávat nejtužší boje
o pořadí. Zajímavým solitérem je Pavel Pešek na devátém místě, který zřejmě nemá šanci dotáhnout výše jmenovanou
skupinku, zároveň však za sebou nemá rovnocenného soupeře, který by ho mohl ohrozit, takže si zřejmě zbytek
turnaje užije tak nějak na pohodu a bez zbytečných stresů.
Do konce turnaje ale hráče čekají ještě tři kola. Nemůžeme tedy vyloučit náhlý záchvěv soutěživosti, díky kterému
by se někteří hráči pokusili dosavadní pořadí zvrátit.

4. BŘEZNA

SSPPOORRTT
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V ženské kategorii byl
počáteční slibný start Terezy
Ferkové brzy zbržděn několika
absencemi.
Na špici se aktuálně drží Pavla
Horáková s 66 body, mezi
jednotlivými koly získává
v  průměru 8,8 bodu. Druhá
Milada Řádová má 54 bodů
a  mezi jednotlivými koly
získává v průměru 7,8 bodu.
Držme tedy Pavle palce
a doufejme, že její první místo
může ohrozit jen absence
či  nevysvětlitelná ztráta
kondice.

Mezi týmy se situace zdá být také poměrně jasná. Téměř sedmdesáti bodový náskok Rychlých šípů je dost obtížně
smazatelný. Jardovy skvělé výkony trošku kazí Gabriel, ale ne natolik, aby soupeřům umožnili se k nim přiblížit.
Výkony dalších čtyř týmů už jsou poměrně vyrovnané a i přes mírné rozestupy mezi nimi můžeme očekávat, že
výsledky jejich dalších soupeření budou zčásti v rukách štěstěny, z velké části však závislé na kondici a psychickém
soustředění hráčů.

SSPPOORRTT
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STRATEGICKÝ PLÁN ROZVOJE OBCE VRAŇANY

V následujícím textu vám přinášíme strategický plán rozvoje obce Vraňany ve verzi zpracované k únoru 2017.
Písemně formulovaná strategie, včetně analýzy okrajových podmínek, vyhodnocení slabých i silných stránek obce
a následně stanovených cílů rozvoje, opatření a rozvojových aktivit je efektivním nástrojem pro řízený rozvoj obce.
Oficiálně schválená strategie je také předpokladem pro čerpání mnoha dotačních titulů.
Pro zpracování strategie obce byla ustavena pracovní skupina. V úvodu její práce byl zhodnocen celkový stav obce
a zdůrazněna témata, která jednotliví členové považují za klíčová. V dalším kroku byly vytyčeny dílčí oblasti pro
následné detailní analýzy, pro každou dílčí oblast pak byla provedena SWOT(*) analýza a identifikována
nejvýznamnější rizika a příležitosti k prioritnímu řešení. Na základě takto provedených analýz byla připravena
dotazníková akce pro ověření priorit přímo s občany. S vybranými občany a podnikateli byla strategie konzultována
osobně. Na základě zpracování popisných a statistických dat, práce skupiny i výstupů dotazníků byla sestavena
návrhová část se zaměřením na realizační projekty k okamžité realizaci, dále pak k realizaci v časových horizontech
+ 4 roky a + 10 let od okamžiku zpracování a schválení strategie.
Strategie by však měla být dokumentem živým, který pružně reaguje na změny v obci. I po schválení prvního vydání
proto práce pokračují dalšími diskusemi s občany a podnikateli, doplňováním a zpřesňováním na základě aktuální
situace tak, aby strategie rozvoje odrážela aktuální potřeby obce. Pokud vás rozvoj obce zajímá, pokud máte náměty
k zapracování nebo připomínky ke stávající verzi strategie, dveře úřadu jsou vám otevřené.

(*) SWOT analýza se řadí mezi základní metody strategické analýzy, a to z důvodu jejího integrujícího charakteru
získaných, sjednocených a vyhodnocených poznatků, ze kterých jsou generovány alternativy strategií dalšího rozvoje.
SWOT je zkratka z anglického originálu, kde S = Strengths, silné stránky, W = Weaknesses, slabé stránky,
O = Opportunities, příležitosti a T = Threats, hrozby. Silné a slabé stránky jsou chápány jako atributy zkoumané
společnosti, v našem případě obce, příležitosti a hrozby pak charakterizují atributy vnějšího prostředí.

FOTBAL TEAM A, IV. TŘÍDA, SKUPINA B

Kádr družstva žáků z podzimu (Berky, Buriánek, Dyrynk D.,
Dyrynk J., Hradec, Porteleki, Ruszo, Sekanina, Šubrt) rozšířili
navrátilci Fliťar a Páko. Do přípravy, která probíhá jednou
týdně v sokolovně, se zapojili desetiletí a mladší  Hanáková,
Oračková, Kristian, Florian a Šimon Ruszové a Macák.
Hlavním cílem přípravy na jarní část soutěže je procvičit
individuální schopnosti s míčem, zlepšit obrannou činnost
družstva a posílit výkony brankářů. Úkolem celého kolektivu
je udržet páté místo z podzimu a podpořit Daniela Dyrynka
v jeho pozici nejlepšího střelce okresního přeboru. Zároveň chceme dát příležitost novým hráčům, aby ukázali, co se
naučili. Jaroslav Slavík

Družstvu se v loňské polovině sezóny dařilo dobře, zejména díky Kubovi Hanzlíkovi. Kuba bohužel přestupuje do TJ
Kly. Tým opouští i Vít Hrdlička, který přestupuje do FK Červené Pečky. Tým tak do letní části sezony vstupuje oslaben
nejen kvůli odchodu hráčů, ale také kvůli nešťastnému poslednímu podzimnímu zápasu s AFK Eletis Lužec. Tento
zápas byl pro Vraňany klíčový i díky možnosti postupu. V posledních minutách se Honza Švejcar při hlavičce
nechtěně dotkl míče rukou. Do této chvíle byli všichni hráči z práce rozhodčího pouze rozčarováni. Po nešťastně
nastřelené ruce rozhodčí na popud fanoušků odpískal penaltu, což spustilo ostrou výměnu názorů. Výsledkem bylo
nejen několik červených karet, ale také několik trestů, které
mužstvo výrazně oslabily. Nejen že zápas s Lužcem skončil
kontumačně, ale tým musel odehrát několik přípravných
utkání, aby hráči uložené tresty "vyčerpali" a nebyli omezeni
nastoupit do dalších utkání letní části sezóny.
Již tento víkend se na domácím hřišti odehraje další zápas
s Lužcem. Doufáme, že se bude hrát opravdový fotbal a ne to,
co se stalo loni. Výsledek zápasu ukáže, jaké ambice
a očekávání můžeme v této sezóně mít. V postup nedoufáme,
hodláme posílit a stabilizovat mužstvo. Do našich řad se vrací
hráči jako Petr Šubrt. Držte nám palce. Jarda Mikš

SSPPOORRTT
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FOTBAL, MLADŠÍ ŽÁCI (U13)
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PRIORITY ROZVOJE OBCE V NEJBLIŽŠÍCH LETECH

Ultimativním požadavkem občanů je vybudování
kanalizační sítě a ČOV v části Mlčechvosty. Ostatní části
obce již kanalizační síť a ČOV mají, dále však budeme
pracovat na možnosti připojení všech domů.
Z dotazníkové akce vyplývá, že vy, občané, požadujete
zajištění větší bezpečnosti chodců, cyklistů a silniční
dopravy, důraz je kladen na opravy vozovek, chodníky
a zejména nebezpečný podchod/podjezd pod železniční
tratí u zastávky Mlčechvosty. Také jsme do plánu aktivit
zahrnuli ne zcela vyhovující stav budov školy a školky,
objekty vyžadují rekonstrukci rozvodů, zateplení, opravu
střechy a další zásahy.

Na základě provedených analýz, vyhodnocení
dotazníkové akce, intenzivní práce naší komise a diskusí
nejen se zastupiteli, ale i s vybranými občany byly pro
rozvoj naší obce vytyčeny tyto cíle:

PRIORITNÍ INVESTIČNĚ NÁROČNÁ OPATŘENÍ:

 Kanalizace Mlčechvosty
 Cesta k nadjezdu
 Chodník Vraňany nádraží
 Rekonstrukce školy a školky
Stav a postup těchto aktivit jsou uvedeny na straně 16
v Projektovém zásobníku

PRIORITNÍ NEINVESTIČNÍ OPATŘENÍ:

 Agresivnější využívání dotací.

INVESTIČNĚ NÁROČNÁ OPATŘENÍ PRO HORIZONT +4 ROKY:

 Podjezd pod tratí u zastávky Mlčechvosty  detailně
zmapujeme situaci a stanovíme si hodnotící kritéria,
tedy cíle, které řešení má naplnit. Následně
navrhneme několik variant řešení a budeme vybírat
optimální.

 Parkování u úřadu a školy/školky budeme řešit po
demolici stávajícího objektu.

 Svodidla u rybníka chceme řešit až po dokončení
stavby mostu na Kýpu, tedy až ustane intenzivnější
pohyb nákladních vozidel.

 Trvanlivější a účinnější retardér u školy  stejně jako
svodidla budeme řešit až po stavbě mostu.

 Chodník od úřadu ke křižovatce  aktuálně je ve fázi
projektového záměru, bude následovat vypracování
projektové dokumentace a zahájení povolovacího
procesu.

 Revitalizace rybníka  v probíhajícím stavebním řízení
doplňujeme požadované podklady. Stěžejní bude
zajištění financí z vhodného dotačního titulu.

 Šířka komunikace VRN  to je složitá situace, kterou
se za posledních několik let nepodařilo posunout
vpřed. Budeme i nadále tlačit na Středočeský kraj,
jako majitele komunikace, aby situaci řešil.

 Místní komunikace a chodníky ML budou řešeny až

po dokončení výstavby kanalizace. Důležitá je
stabilizace podkladu po výkopech, aby se nové cesty
nepropadaly.

 Obnova polních cest, remízků, údržba a zvelebení
krajiny je zčásti otázkou běžné údržby zeleně a z části
dohody se zemědělci. U nové zeleně je pak třeba akci
naplánovat a zajistit pro ni financování.

 Všechny domy na kanalizaci opravdu připojeny
nejsou. Budeme vytvářet tlak na připojení zbývajících
nemovitostí.

 Prostory pro setkávání, zasedání a kulturu budeme
řešit po demolici domu č.p. 15, zpracujeme studii
využití uvolněného prostoru (pro bezpečné parkování
a, pokud se vejde, i výstavbu administrativní či
společenské budovy).

 Stavební pozemky mají několik variant řešení 
pozemky odkoupí obec, zasíťuje je a připraví pro
prodej zájemcům. Nebo jejich zasíťování a přípravu
zajistí aktuální vlastníci anebo seženeme
investora/developera, který pozemky odkoupí,
zasíťuje a připraví. Všem variantám se budeme dále
věnovat.

INVESTIČNĚ MÉNĚ NÁROČNÁ OPATŘENÍ PRO +4 ROKY:

 Komunikace s občany  zmnožení nástěnek,
modernizace webových stránek (obecní, školy, školky)

 Jízdní obslužnost bus/vlak je otázkou dlouhodobých
diskusí s ROPID i okolními obcemi.

 Propagace a podpora podnikání zřejmě najde své
místo na novém webu obce.

 Propagace a podpora turistiky, budování cyklotras
a  turistických tras také najdou své místo na novém
webu obce

 Komplexní pozemková úprava je akce na poměrně
dlouhou dobu. Připravujeme její harmonogram.
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Poznámka:
Žlutě označeným položkám je věnován komentář na
následující dvoustraně
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KOMENTÁŘE VYBRANÝCH NÁMĚTŮ, KTERÉ JSTE UVEDLI V DOTAZNÍCÍCH

Rádi bychom touto cestou ještě jednou poděkovali všem občanům, kteří se zapojili do dotazníkové akce. Vážíme si
nejen vaší ochoty vyjádřit svůj názor a umožnit tak úřadu lépe chápat potřeby občanů obce, vážíme si i námětů,
které jste nám sdělili nad rámec vyřčených otázek. A bereme za svou povinnost se k získaným námětům vyjádřit.
V tomto a pravděpodobně i v několika dalších vydáních zpravodaje tak budeme postupně reagovat na získané
podněty.

VYUŽITÍ ELEKTRICKÉHO VEDENÍ JAKO ROZVODU KABELOVÉ TELEVIZE

Na elektrické vedení je dnes připojena každá domácnost. Nelze tedy než nesouhlasit, že jednou z potenciálních
možností rychlého připojení na internet (a tedy i "kabelovou" televizi) je elektrická přípojka. Pro hlubší pochopení
této myšlenky je však třeba se lehce ohlédnout do historie a ponořit do hloubky tohoto tématu.
Kabelová televize má za sebou několik etap svého vývoje podobně jako vlastně celé TV vysílání. Začínalo se
s analogovým přenosem, jednotlivé TV programy byly vysílány na určitých kanálech (frekvenčních oblastech), a to
jak od TV vysílačů, tak od satelitů, ale stejně i po metalických rozvodech z koaxiálních kabelů. První rozvody kabelové
televize byly budovány výhradně pomocí koaxiálních kabelů za účelem rozvodu televizního signálu v obtížněji
přístupných lokalitách, kde nebyl možný dostatečně kvalitní "vzdušný" příjem pomocí běžné antény. Proto také
příslušné technologické řešení dostalo název CATV (Community Antenna TV, což lze volně přeložit jako "společná TV
anténa pro určitou komunitu příjemců"). Dnes se ale tato zkratka chápe spíše jako Cable TV. Dnešní typické řešení
kombinuje použití dražších optických a lacinějších koaxiálních kabelů. Na větší vzdálenosti a v páteřních rozvodech
bývají použita optická vlákna (optické kabely). Pro terciální část rozvodů do jednotlivých domácností je používán
téměř výlučně kabel koaxiální. Celý rozvod, včetně svého zakončení, má sdílený charakter. Počet kanálů je totiž
závislý na šířce frekvenčního pásma, které kabely dokáží přenést, a nutno konstatovat, že pro tento princip přenosu
obrazu se silové elektrické rozvody jako takové příliš nehodí. Pro možnost využití rozvodů kabelové televize pro přístup
k Internetu je nesmírně důležitý konkrétní způsob, jakým jsou příslušné rozvody řešeny. Zásadní nevýhodou je
všesměrový charakter šíření signálu v rozvodech kabelové TV  přenášená data mohou přijímat všechny stanice
(přenosové médium má sdílený, tj. nikoliv vyhrazený charakter). Druhým problémem pak je pouze jednosměrný
charakter rozvodů kabelové televize. Pro účel, kvůli kterému byly tyto rozvody budovány, tedy pro šíření TV signálu
kabelem, totiž stačí jednosměrný přenos. Pokud je konkrétní řešení koaxiálních kabelových rozvodů optimalizováno
pro účel šíření TV signálu, pak neumožňuje bez dodatečných úprava žádný přenos opačným směrem a využití
kabelových rozvodů pro přístup k Internetu je nemožné. Nabízí se tzv. asymetrické řešení, kde pro přenos signálu
jedním směrem se použije jedna přenosová cesta (např. k uživateli jednosměrné koaxiální rozvody kabelové televize)
a pro přenos opačným směrem se použije technologie jiná (například veřejná telefonní síť, resp. komutovaná
připojení). V praxi se s tímto řešení téměř nesetkáme. CATV průmysl se s problémem ale vypořádal (tedy pouze u sítí,
jejichž topologie to umožnila). Rozdělil frekvenční oblast na dopředný a zpětný směr. Vyvinul zesilovače s frekvenčními
výhybkami a umožnil vybudovat síť umožňující šířit signál v obou směrech. Mnoho sítí CATV operátorů prošlo
významnou modernizací spojenou s aktivací zpětných směrů a nasazením kabelových modemů pro obousměrný
přenos dat. Další modernizací prošlo celé TV vysílání – digitalizace vysílání a to jak terestriálního (DVBT), satelitního
(DVBS), tak i kabelového (DVBC). V systému digitální pozemní televize (DVBT) je televizní obraz a jeho zvukový
doprovod zdigitalizován a spolu s přidruženými datovými službami je přenášen společným datovým kanálem v podobě
tzv. digitálního multiplexu. Tento multiplex může obsahovat několik televizních programů (v DVBT typicky 46
programů) a k tomu ještě např. sadu rozhlasových programů a množství rozličných doplňkových služeb (teletext,
titulky, elektronický program apod.) Hrubá přenosová rychlost digitálního obrazu ve studiovém formátu SDI (Serial
Digital Interface) je 270 Mbit/s. Díky kompresi do formátu MPEG lze datový tok snížit až na 4 Mbit/s na jeden
televizní kanál. U DVB jsou všechny kanály přenášeny (vysílány) paralelně, při dvaceti televizních kanálech a několika
rozhlasových tedy není problém překročit přenosovou rychlost 100 Mbit/s.
Blíže naší myšlence je IPTV neboli televize přes internetový protokol. Zde jsou služby digitální televize šířeny
prostřednictvím IP protokolu přes počítačové sítě, což může být součástí dodávky širokopásmového připojení. Zásadní
rozdíl oproti konvenčnímu digitálnímu TV vysílání (u kterého je distribuována kompletní programová skladba celou
sítí společně ke všem uživatelům a až na úrovni uživatele si koncové zařízení vybírá, který kanál bude sledovat)
spočívá v tom, že koncovému zákazníkovi je individuálně distribuován pouze jeden TV kanál, který právě sleduje.
Hlavní rozdíl mezi kabelovou a IP televizí je tedy v šířce přenosového pásma (požadované přenosové rychlosti).
Kabelová televize má pásmo mnohem širší, což umožňuje v jeden okamžik přenášet všechny nabízené programy,
oproti tomu u IPTV putuje z centrály k divákovi vždy jen jeden zvolený program, IPTV tak lze přenášet i pomocí xDSL
přípojky. Rozdíl, který poskytuje IPTV ve srovnání s klasickou kabelovou televizí není jen v principu, ale zejména
v „personalizaci“ obsahu. Nemusí se totiž přenášet pouze obsah aktuálního online streamu, ale lze provozovat také



VVrraaňňaannsskkýý zzpprraavvooddaajj
Ročník XIV, číslo 1/2017

15 RROOZZVVOOJJ OOBBCCEE

„ondemand“ služby a tím se otevírají nové možnosti.
Proto i CATV průmysl zakomponoval služby IPTV prostřednictvím kabelových modemů podobně jako přístup
k Internetu na svých koaxiálních sítích. Obecně lze tvrdit, že IPTV lze provozovat na jakékoliv vysokorychlostní
přípojce k síti Internet (musí však splňovat některé specifické parametry  latence, ztrátovost).
Námětem však byla možnost přenášení digitálního TV vysílání po veřejné elektrické síti. Tato myšlenka není nijak
nová, první patenty se datují do 20. let 20. století. Přes mírnou skepsi ohledně komerčního využití datového přenosu
po elektrické síti roste zájem o jeho uplatnění jako konkurenceschopné řešení rychlého přístupu k Internetu. Na
celém světě proběhla a probíhá celá řada pilotních projektů v různém rozsahu a s různými výsledky. Principiálně
jsou známy dvě základní typy technologií  úzkopásmové PLC (power line communication), která dosahuje teoretické
přenosové rychlosti až 200 kbit/s, a širokopásmové BPL (broadband power line), s teoretickou přenosovou rychlostí
až 200 Mbit/s. V praxi je však dosahováno pouze zhruba 40 kbit/s u PLC a 10 až 20 Mbit/s u BPL. Zásadní
nevýhodou BPL je nízká odolnost proti rušení a zejména omezený dosah signálu (max. 300 metrů). Tento nedostatek
je možno snadno překonat instalací opakovačů. V praxi by takový systém mohl fungovat při instalaci vysílače na
vhodném místě a přijímačů (které mají schopnost signál opakovat) do každého domu. Taková zařízení nejsou na trhu
běžně dostupná, představu však lze získat např. u zařízení pro přenos HDMI signálu přes domovní rozvod, cena je
zhruba 12 tisíc Kč. Mimo odhadovanou vysokou cenu a nutnost zapojení všech uživatelů, brání nasazení nastíněného
konceptu jedna drobnost, a to vlastnictví sítě. Provozovatel distribuční sítě bohužel nasazení takového konceptu
nepřipustí. Důvody jsou nasnadě  nutné technické zásahy do distribuční sítě, instalace a provoz zařízení, která
neslouží k distribuci elektrické energie a mnohem vyšší technické nároky na udržení sítě v dobrém provozním stavu
pro potřeby přenosu dat a problematické zajištění „elektricky nerušeného“ prostředí pro Internetové technologie
(harmonické rušení při zkratových stavech, elektrických obloucích při přepínání sítě apod).
Přes to, že myšlenka má logický základ, obáváme se, že televizního vysílání po elektrické síti se nedočkáme.

Děkujeme Patriku Jalamudisovi z Českých radiokomunikací za technickou konzultaci
KONTEJNERY NA PAPÍR

Velmi náš těší zájem občanů o třídění a recyklaci odpadů. Papír lze odevzdat ve škole (stačí položit vedle vstupních
dveří) nebo v Mlčechvostech na úřadě (stačí přehodit přes plot). Chystáme se zprovoznit kontejner na tříděný papír,
bude umístěn na návsi na ploše u Navimoru.

ŠKOLU A ŠKOLKU NENÍ TŘEBA OPRAVOVAT, BYLA OPRAVOVÁNA NEDÁVNO Z DARU ZA FOTOVOLTAICKOU ELEKTRÁRNU

Bohužel se nám nepodařilo vypátrat žádného přímého ani nepřímého svědka, který by toto tvrzení potvrdil.
Fotovoltaická elektrárna Vepřek / Nová Ves byla vystavěna s investicí 2,7 miliardy Kč. Slavnostní otevření proběhlo
8. září 2010 za účasti mnoha honosných delegací. Při otevírání FVE byly přítomny i děti z naší MŠ, vítaly hosty
a předávaly jim reklamní drobnosti. Dostaly za to medvídka a tričko. MŠ pak dostala jednu stavebnici, knížku
k Vánocům a občas (k MDD nebo k Mikuláši) i pár sladkostí. Žádný finanční obnos ani opravy zdarma školce touto
firmou poskytnuty nebyly. Jedna verze domnělého příběhu hovoří o příspěvku 300 tisíc Kč na výměnu osvětlení.
Osvětlení v MŠ bylo po 28mi letech provozu vyměněno v létě 2016, a to za přispění zřizovatele, tedy OÚ Vraňany.

ZAVÁZAT PROJEKTANTY KE KONZULTACI S OBČANY

Tuto připomínku vnímáme jako požadavek na lepší využití místní znalosti obyvatel naší obce při přípravě nových
obecních staveb a také jako požadavek, aby občané měli možnost k těmto projektům vyjádřit své náměty
a připomínky. Obáváme se však, že požadavek na vypořádání připomínek s občany přímo projektantem, který však
projekt zpracovává na zakázku úřadu, není prakticky realizovatelné. Nejen, že by výrazně zvyšovalo náklady na
projekt, ale do projektu by takto zasahovaly strany, které nejsou vázány smluvním vztahem.
Úřad je však námětům a připomínkám občanů otevřený. Veškeré návrhy textů a podmínek výběrových řízení, které
úřad vyhlašuje na studie, projekty i zhotovení staveb, jsou dostupné na úřadě. Záměry jsou projednávány
a schvalovány na veřejných zasedáních zastupitelstva. V případě zájmu .... nechť občan navštíví OÚ v úředních
hodinách, nebo si domluví individuální návštěvu.

ZKVALITNIT PŘÍJEM OBECNÍHO ROZHLASU

Je nám známo, že stále jsou ve Vraňanech či Mlčechvostech oblasti, kde je hlášení místního rozhlasu špatně slyšet.
Nazvučení všech koutů obce tak, aby hlášení bylo jasně slyšet a zároveň nebylo rušeno vysíláním z dalších
reproduktorů, je technicky i finančně dosti náročné. V době vysílání také nemusí všichni občané být přítomni doma.
Nejdůležitější zprávy zveřejňujeme i na obecních stránkách a nástěnkách. Nově nabízíme alternativní řešení, a to
zasílání informačních SMS. Zájemci se hlaste na obecním úřadě, kde vám bude zdarma zprovozněna služba
zasílání důležitých zpráv na váš mobilní telefon.
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Vítězem výběrového řízení na stavbu
kanalizace v Mlčechvostech se stala
firma s příhodným názvem Společnost
Mlčechvosty. Smlouva s touto firmou byla
podepsána v pátek 3. března. Aktuálně
doplňujeme podklady pro SFŽP ke smlouvě
na čerpání dotace. Práce budou zahájeny po
podpisu smlouvy se SFŽP, předpokládáme
v dubnu až květnu. V pátek 24. března se v sále
Občerstvení pět piv bude konat setkání s občany
Mlčechvost, předmětem bude představení
časového harmonogramu projektu a dořešení detailů
připojení jednotlivých domů na kanalizační síť.
Zhotovitel stavby "rekonstrukce ulice k nadjezdu" již byl
také vybrán a smlouva s ním podepsána. V průběhu
března mu bude protokolárně předáno staveniště, práce
začnou na začátku dubna.
Pro revitalizaci zahrady ZŠ hledáme vhodný dotační titul.
Pro revitalizaci rybníka pokračuje povolovací proces,
průběžně dokládáme požadované dokumenty.

Ohledně chodníku ve Vraňanech nádraží
SŽDC konečně zaslala potřebné vyjádření,

stavební řízení tedy dále pokračuje (tato
změna nastala až po konání zasedání

zastupitelstva).
Na základě odborného posudku stavu budov

školy a školky jsme nechali vypracovat projekt
sanace střechy. Jako nejvhodnější se jeví nízká

sedlová střecha. Na tuto akci již byl spuštěn
povolovací proces. Očekávaná cena je 1 mil. Kč.

Na základě posudku bylo dále zahájeno
vypracování projektu rekonstrukce vodovodních rozvodů
ve škole, včetně odhadu nákladů. Chceme rekonstruovat
všechny vodovodní rozvody školy, školky i kuchyně,
mimo rozvody v sociálním zařízení školky, které chceme
rekonstruovat v rámci samostatné akce.
Jak jste si mohli všimnout, v souladu se strategickým
plánem začínáme systematicky a transparentně sledovat
stav a milníky jednotlivých dílčích aktivit. V případě
zájmu jsou vám detailní podklady k dispozici na úřadě.

SCHVÁLENÍ STRATEGICKÉHO PLÁNU ROZVOJE OBCE

Zastupitelstvo obce schválilo předložený strategický plán.
ROZPOČTOVÉ OPATŘENÍ Č. 1

Zastupitelstvo obce schválilo rozpočtové opatření, jehož
předmětem je změna souhrnné dotace na činnost ze
Středočeského kraje a zapojení všech našetřených
prostředků do rozpočtu pro rok 2017, na financování
stavby ČOV a splašková kanalizace Mlčechvosty.
SCHVÁLENÍ SMLOUVY NA REALIZACI AKCE „ČOV A SPLAŠKOVÁ

KANALIZACE MLČECHVOSTY“

Zastupitelstvo schválilo firmu "Společnost Mlčechvosty"
jako dodavatele akce „ČOV a splašková kanalizace
Mlčechvosty“. Společnost splnila veškeré podmínky
zadání a nabídla nejnižší cenu.
DODATEK KE SMLOUVĚ Č. 100202 O VÝKONU AUTORSKÉHO DOZORU

STAVBY „ČOV A SPLAŠKOVÁ KANALIZACE MLČECHVOSTY“

Zastupitelstvo schválilo dodatek ke smlouvě s firmou
Imprest, která na základě této smlouvy projektovala
kanalizaci a ČOV v Mlčechvostech. Dle zákona
o územním plánování a stavebním řádu (stavební zákon)
je obec povinna zajistit autorský dozor projektanta.

VÝBĚR KOORDINÁTORA BOZP NA AKCI „ČOV A SPLAŠKOVÁ KANALIZACE

MLČECHVOSTY“NÁKUPU

Zastupitelstvo obce schválilo výběr koordinátora BOZP
Ing. Ondřeje Pateru z Dolního Slivna a smlouvu pro
výkon koordinátora BOZP na akci „ČOV a splašková
kanalizace Mlčechvosty“. Podmínky pro čerpání dotace
zavazují obec k zajištění této funkce. Byly osloveny tři
firmy, pan Patera nabídl nejnižší cenu.
VÝBĚR TECHNICKÉHO DOZORU INVESTORA NA AKCI „ČOV A SPLAŠKOVÁ

KANALIZACE MLČECHVOSTY“TEXTU

Zastupitelstvo obce schvaluje výběr p. Vladimíra Vávry
a smlouvu s ním na výkon technického dozoru investora
stavby při akci „ČOV a splašková kanalizace
Mlčechvosty“. Podmínky pro čerpání dotace zavazují obec
k zajištění této funkce. Byly osloveny tři firmy, pan Vávra
nabídl nejnižší cenu.
SCHVÁLENÍ SMLOUVY NA AKCI „REKONSTRUKCE KOMUNIKACE

K NADJEZDU“

Zastupitelstvo obce schvaluje výběr a smlouvu s firmou
Šnajdr stavby Mělník, s.r.o. na akci „rekonstrukce
komunikace k nadjezdu“.
Proběhlo výběrové řízení, při kterém bylo osloveno pět

Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA 14. PROSINCE

Opět vám přinášíme stav a vývoj důležitých rozvojových aktivit.
PROJEKTOVÝ ZÁSOBNÍK

RROOZZVVOOJJ OOBBCCEE

IINNFFOORRMMAACCEE OOBBEECCNNÍÍHHOO ÚÚŘŘAADDUU
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firem, které dodaly své nabídky. Nabídky hodnotila
komise. Jediným kritériem výběru byla cena a jako
nejvýhodnější byla výběrovou komisí vyhodnocena
nabídka firmy Šnajdr stavby Mělník, s.r.o.
SCHVÁLENÍ SMLOUVY NA NÁKUP POZEMKU

Jde o nově vyčleněnou část pozemku p.č.st. 53/1, nově
p.č. 757. Tento pozemek je součástí komunikace
k  nadjezdu, kde bude probíhat rekonstrukce. Cena za
m2 je 100,Kč. Zastupitelstvo nákup pozemku schválilo.
SCHVÁLENÍ SMLOUVY O POSTOUPENÍ PRÁV NA STAVBU

Předsedající informoval přítomné o situaci manželů
Jankových. K novostavbě, kterou koupili, nedostali
povolení na přípojky na vodu a kanalizaci, ale musí k ní
prodloužit hlavní řády, které by zafinancovali a posléze
museli bezúplatně předat obci. Zastupitelé již o tomto
jednali a souhlasí s vybudováním řadů na náklady obce.
Z  tohoto důvodu je potřeba s manželi Jankovými
podepsat smlouvu o postoupení práv na stavbu (plány
a povolení na manžele Jankovi).
Zastupitelstvo schválilo smlouvu o postoupení práv na

stavbu.
ŽÁDOSTI O POSKYTNUTÍ NEINVESTIČNÍCH DOTACÍ

AFK Vraňany požádal o dotaci ve výši 70.000,Kč, Sokol
Vraňany ve výši 70.000,Kč a Myslivecký spolek Vraňany
ve výši 20.000,Kč.
Zastupitelstvo všechny dotace schválilo, budou
poskytnuty formu veřejnoprávní podpory.
SMLOUVA O SMLOUVĚ BUDOUCÍ NA SLUŽEBNOST U POZEMKU P.Č. 425/1

A 426/1 V K.Ú. MLČECHVOSTY

Jedná se o nový STL propojovací plynovod u č.p. 34
v Mlčechvostech. Zastupitelstvo tuto smlouvu schválilo.

V BODU "RŮZNÉ" BYLY PROJEDNÁNY TYTO BODY:

 příkazní smlouva č. 170202 s p. Vladimírem Vávrou.
Tuto smlouvu má obec s p. Vávrou podepsánu od roku
2007 ještě z doby bývalé starostky. Nová smlouva se liší
pouze v částce za hodinovou taxu a to 500,Kč/hod.

 v projektu stavby chodníku v lokalitě Vraňany nádraží
se stále čeká na vyjádření SŽDC

VÝROČÍ, NAROZENÍ A ÚMRTÍ

V prosinci se narodily Natálie Čurejová a Jaroslava Hirková, zemřela Vlasta Burešová.
V lednu se narodili Marek Švejcar a Kateřina Černá, zemřela Hana Vítová.
V únoru se narodil Mikuláš Horváth, zemřel Jiří Salač.
Poslední smutnou, ale zároveň i veselou zprávou je, že Občerstvení 5 piv dočasně zavírá, podnikání bylo přerušeno
na dobu neurčitou z důvodu plnění mateřských povinností.

SOKOLSKÉ OKÉNKO

Jaro se kvapem blíží a stejně tak rychle se přibližuje konec zimní cvičební sezóny v Sokole. Dovolím si tedy krátké
ohlédnutí... V letošní sezóně probíhala pravidelná cvičení mladších žáků, a to každou středu od 17 hodin pod
vedením bratra Martina Hudečka a paní Jitky Soudské, dále cvičení mladších žákyň vždy ve čtvrtek od 17 hodin,
o které se střídavě staraly sestry Markéta Motejzíková, Veronika Soudská a Pavlína Tošková. Část zimní přípravy
zde každé úterý absolvovali také žáci AFK Vraňany pod vedením trenéra Jaroslava Slavíka. Pokračovala tradiční
dlouholetá nohejbalová setkání (úterý a sobota), významně se v letošním roce rozšířily řady především hráček líného
tenisu, a to ve dnech pondělí, pátek a neděle. Hráči a hráčky líného tenisu si letos zorganizovali turnaj převážně
smíšených dvojic, kterého se zúčastnilo 12 párů. Vítězi se stala dvojice ve složení Anička Vyšatová a Martin Hudeček.
Prostory sokolovny využívala v zimním období i Základní škola Vraňany pod vedením Veroniky Soudské. Po cvičení
školních dětí sokolovnu využívali Vraňanští (nebo Mělničtí ?) šermíři a šermířky. Jejich vystoupení určitě uvidíme
na obecním posvícení a letos možná také během Dětského dne –
nechme se překvapit! V sokolovně se konala veřejná zasedání Obecního
úřadu Vraňany, jednání o územním plánu a kanalizaci.
Jménem celého Sokola chci poděkovat všem, kteří se podílejí na
zajištění cvičení, provozním chodu sokolovny jako jsou pravidelná
topení, úklid a brigády, i všem dětským a dospělým účastníkům
a věřím, že na podzim se s vámi i s novými tvářemi opět při cvičení
setkáme.
Zahálet však nebudeme ani po skončení cvičení, již brzy nastanou práce
na rekonstrukci sokolovny, kde dojde k  sanaci padající omítky
a obložení části stropu.
Výzva! Byli jsme osloveni jednou paní z Vraňan, která hledá
spoluhráče pro volejbal. Takže pokud máte zájem, neváhejte nás
kontaktovat, předáme váš zájem dále!!
Se sokolským Nazdar!

Za TJ Sokol Vraňany Daniel Dočkal

IINNFFOORRMMAACCEE OOBBEECCNNÍÍHHOO ÚÚŘŘAADDUU
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IQLANDIA

Začalo to takhle  jeli jsme do IQlandie, protože ve škole nešla elektřina. ČEZ
Distribuce potřebovala něco opravit na rozvodné síti, tak byla (nejen) škola 7. a 9.
března bez elektřiny. Aby se děti nemusely učit ve tmě, v zimě a o hladu, škola
uspořádala výlet do IQ landie v Liberci. Jaké zážitky si děti odnesly ?
V 7:30 jsme vyrazili a po hodině a půl otravné cesty autobusem jsme v 9:15 dorazili
na místo (zřejmě jel autobus tak rychle, že došlo k relativizaci času). Podle jiných
dětí ovšem cesta trvala hodiny dvě, ale i ty dorazily v 9:15.
Hned před vchodem si děti pomocí páky zvedly do vzduchu Škodu Yetti. Na povel
rozchod se rozutekly a zároveň shlukly do skupinek, třeba Natálka s Jůlinkou
a Domčou, nebo Kristýna s Andělkou, nebo Gábina s Míšou, nebo Darina a Lukáš
a Dominik, nebo Deniska s Filipem a Petrem. V zrcadlovém bludišti to bylo samé já. Dominik, který se dle vlastních
slov v bludišti vyzná, si v něm natloukl hlavu. Robot Thespian řekl Ondrovi Dočkalovi, že má blonďaté vlasy jako
Helenka Vondráčková. Dále si děti vyzkoušely, resp. adolescenti vyzkoušeli simulátor kosmického vozidla Mars Rover,
jak rozpohybovat kuličku MindBall pomocí myšlenek nebo jak se cítí křeček na kolotoči (kosmickém trenažéru).
Následoval geolab, vodní svět, člověk, živly, dinosauří kosti, mrtvý netopýr a v 11:30 sraz u fontány a společný oběd,
třeba řízek s hranolkami. Po obědě ještě pár expozic, třeba černá místnost, to je strašidelná místnost, kde se jde po
slepu. Je to taková simulace světa nevidomých, kde je obývák s televizí a sedačkou, v koupelně sprcha a v ní chlap
(teda figurína chlapa).
V průběhu výpravy se nikdo neztratil, nikomu se nechtělo domů a po cestě domů si děti v autobuse hrály se slizem.

Zpracováno na základě autentických záznamů žákyň a žáků ZŠ Vraňany.

VYBÍJENÁ 10. ÚNORA

Ráno jsem vstal z postele, udělal jsem si snídani a rychle jsem se vypravil. Mamka mě odvezla na Vraňanské nádraží,
kde jsme v 7:00 měli sraz s paní učitelkou Verčou. Těsně před příjezdem vlaku se ukázalo, že Dominik si zapomněl
cvičky a že Deniska se zapomněla v Mlčechvostech. Přijel vlak, nasedli jsme a Deniska přistoupila v Mlčechvostech.
Cestou vlakem jsme byli trošku hluční, za což nás paní učitelka peskovala. Po příjezdu do Kralup jsme si v bufetu
koupili malou svačinku a vyrazili do školy J.A.Komenského. Ve škole nás přivítali, jednu volnou třídu nám nabídli
jako šatnu a pak nám udělali prohlídku. Ne zdravotní, ale prohlídku
jejich školy. A potom to přišlo, převlékli jsme se, nervozita stoupala
a už jsme nastoupili do sportovní haly a hned nám řekli s kým
hrajeme.
Náš tým do utkání nastoupil ve složení: kapitán Kryštof Pintrava,
Deniska Menčíková, Darinka Ďoubalová, Natálka Kumprichtová,
Emča Šejcová, Dominik Oudes, Sam Skiba, Andělka Moravcová,
Fanda Vaňous, Filip Šubrt a Tadeáš Bulíř.
Jako první jsme se utkali se ZŠ Řež a vyhráli jsme. Druhý soupeř byly Dolany, paní učitelka nás varovala, že už
budou těžší soupeř, tak jsme byli trochu rozhození, ale stejně jsme vyhráli, a tak to bylo i s ostatními družstvy, se
Slatinou a Komendou. Byli jsme šťastní, že jsme ani jednou neprohráli. Pak bylo vyhlášení a my jsme tušili, že
budeme první a tak se i stalo. Kapitán Kryštof šel převzít pohár a diplom, každý jsme ještě dostali čokoládovou
medaili. Potom jsme šli do bufetu, za výhru a na hlad jsme si dali párek v rohlíku. A když jsme šťastní jeli zpátky do
naší školy, křičeli jsme "Vra, Vra, Vraňany, vybiku jsme vyhráli". Radost nám nezkalila ani závist týmů, které
nevyhrály. Některé hráče sportovní výkon a záplava radosti zmohly natolik, že prospali zbytek odpoledne. The end.
Reportáž společně sepsali: Darinka,
Deniska, Dominik, Emma, Krištof,
Natálka a Sam, všichni z 5. třídy ZŠ
Vraňany
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SLUNCE KOLEM NÁS

Ne dlouho po vydání tohoto čísla zpravodaje nastane jarní rovnodennost, začne astronomické jaro a slunce prozáří
naše zimou ztrápené duše.
Slunce o rovnodennosti vychází přesně na východě a zapadá přesně na západě (ovšem horizont pohledu by musel
být v nadmořské výšce 0 m nad Středozemním mořem). Na rovníku Slunce v poledne přechází přes nadhlavník, tedy
sluneční paprsky dopadají kolmo na rovník. V den rovnodennosti Slunce osvětluje oba zemské póly, kde se tak střídá
polární den a noc (na severním pólu Slunce "vyjde" a začne polární den).
Slovo „rovnodennost“ naznačuje, že den by měl být stejně dlouhý jako noc, jenže sluneční kotouč není bod a jeho
paprsky se navíc v atmosféře ohýbají (refrakce světla), takže v den rovnodennosti je Slunce viditelné nad obzorem
přibližně 12 hodin a 10 minut, pod obzorem je jen 11 hodin a 50 minut. Ve Vraňanech (tedy na zeměpisné šířce
50° 19' 12.9") rovnodennost nastane 20. března v 11:30, Slunce vyjde v 6:05 a zapadne v 18:15, den tedy bude trvat
12 hodin, 10 minut a 24 vteřin  viz "červený" obrázek, na kterém je vidět i směr, kde můžeme východ a západ Slunce.
pozorovat. V okamžiku jarní rovnodennosti se také nejrychleji prodlužuje den  o 3 minuty a 49 vteřin.
Pro srovnání, letos nás ještě čeká letní slunovrat, a to 21. června v 6:25, délka dne 16h 25m 37s (žlutý obrázek),
22. září ve 22:02 podzimní rovnodennost, délka dne 12h 11m 41s, 21. prosince v 17:26 zimní slunovrat, délka dne
8h 1m 25s (modrý obrázek).

A jak to vlastně funguje ? Země jako jedna z devíti až desíti planet Sluneční soustavy obíhá okolo Slunce. Oběžná
dráha se nazývá orbita a má tvar elipsy v jejímž jednom ohnisku leží Slunce. Délka této elipsy, tedy oběžné dráhy
Země kolem Slunce, je téměř jedna miliarda km. Době úplného oběhu Země kolem Slunce (oběh o 360°) říkáme
siderický (hvězdný) rok, trvá 365,25 dní. Oběžná dráha Země leží v rovině, které říkáme rovina ekliptiky. Osa rotace
Země je od kolmice na rovinu ekliptiky
odkloněna o 23°26,5’. Tím je dáno, že v letních
měsících dopadá sluneční světlo na severní
polokouli více kolmo, předává tedy více tepelné
energie. Vzdálenost Země od Slunce se během
oběhu mění: v nejbližším bodě neboli přísluní
(periheliu), kde je 3. až 4. ledna, činí 147,1
milionů km, naopak v nejvzdálenějším bodě neboli odsluní (afeliu), kde je
3. až 4. července, dosahuje 152,1 milionů km. Díky tomu v přísluní Země
dostává asi o 6,7 % zářivé sluneční energie více než v odsluní, což vytváří
astronomicky příznivější podmínky pro zimy a méně příznivé podmínky pro
léta severní polokoule v porovnání s jižní. Sluneční světlo urazí vzdálenost od
Slunce k nám zhruba za 8 minut a 19 vteřin. Oběžná rychlost je podle
druhého Keplerova zákona největší v přísluní (31 km za vteřinu) a nejmenší
v odsluní (29 km za vteřinu). Sama Země se za den otočí o 360°, tedy zhruba
o 15°/h, obvodová rychlost Země je na rovníku zhruba 465 metrů za vteřinu.
Z fyzikálního hlediska se Země chová jako obří setrvačník. Polohu zemské osy
mohou pozměnit zemětřesení, např. silné zemětřesení v Japonsku v roce
2011 ji vychýlilo asi o 16 cm. Nerovnoměrné rozložení hmoty uvnitř Země ji
nutí "narovnat" osu otáčení tak, aby byla kolmá na rovinu ekliptiky. Země se
tedy trošku "vrtí" a severní pól opisuje malou kružnici, resp. elipsu, říkáme
tomu precesní pohyb. Doba oběhu světového pólu je 13 000 let.

Ondřej Mamula

ZZAAJJÍÍMMAAVVOOSSTTII
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ZNÁTE OBCE V OKOLÍ ? SPOMYŠL

První zmínka o obci Spomyšl pochází z roku 1403, statek
ve Spomyšli měl král Václav IV. Lucemburský. Nejstarší
pamětihodností obce je židovský hřbitov v severní části
katastru obce, který byl založen v první polovině 17.
století. Obec nikdy neměla kostel, byla do roku 2005
přifařena k farnosti Lužec. Od roku 1850 je na sousedním
katastru otevřena železniční stanice Jenišovice. Škola
v obci též nebyla, od roku 1865 je Spomyšl přiškolena do
Vraňan. Karel Hynek Mácha, (18101836) básník, v první
polovině 19. století navštěvoval statek Antonína Šimáka
ve Spomyšli. Josef Hora (18911950), rovněž básník se
znal s rodinou Pémových z č.p. 27. V okolí obce od konce
19. století do konce 20.století se ve větší míře pěstoval
chmel. Jméno obce je v první polovině 20. století spjaté
s  Ing. Ferdinandem Klinderou (18751953), agrárním
národohospodářem. Václav Uher

Pohlednice zapůjčil Jaroslav Marsa, kronikář obce
Spomyšl. Horní pohlednice je z roku 1911, spodní levá
z roku 1900 a spodní pravá z roku 1906.

155 LET SOKOLA

16. února uplynulo 155 let od založení první sokolské tělocvičné jednoty, Sokola Pražského. Ještě v témže roce 1862
se sokolské hnutí začalo šířit z Prahy do Čech a na Moravu – byly založeny jednoty v Brně, Jičíně, Jaroměři, Kolíně,
Kutné Hoře, Nové Pace, Příbrami, Turnově a Čáslavi. Od tohoto data, jak plynuly dějiny, Sokol v různých etapách
naplňoval naši národní historii, aktivně ji spoluvytvářel. Od svého založení usiloval o dovršení národního obrození,
jež vyvrcholilo vznikem samostatného státu Čechů a Slováků. Za první světové války se sokolská myšlenka prolínala
se zakládáním československých legií ve Francii, v Rusku a v Itálii. Připomeňme v této souvislosti výrok prezidenta
T. G. Masaryka, že „kdyby nebylo Sokola, nebylo by legií, kdyby nebylo legií, nebylo by samostatného
Československa“. Vliv Sokola na vznik československých legií si připomínáme i v letošním roce, kdy v létě uplyne
100 let od bitvy u Zborova – vystoupení československých legionářů zde vzbudilo značný mezinárodní ohlas a přispělo
k tomu, že spojenci uznali Československou národní radu v Paříži jako zákonnou představitelku Čechů a Slováků.
Sokol hrál významnou roli i při vzniku našeho státu 28. října 1918, kdy spolu se studenty a DTJ vytvořil Národní
stráž na ochranu veřejného pořádku a v následujících měsících vytvořil čtyři prapory armády, jež na Slovensku
bránily republiku. Po vzniku ČSR se Sokol postavil za budování samostatného státu a byl odhodlán ho bránit se
zbraní v ruce. V době nacistické okupace se mnozí sokolové zapojili do odboje a v boji za znovuzískání svobody mnozí
z nich položili své životy. Činnost Sokola byla v historii čtyřikrát násilně ukončena, ale vždy, jak jen to bylo možné,
vstal Sokol jako pták Fénix z popela a obnovil svoji činnosti. I to svědčí o tom, že sokolské hnutí a jeho myšlenky
a ideály v české společnosti silně zakořenily. A Sokol vyznávající hodnoty demokracie, svobody a harmonického
všestranného rozvoje osobnosti, svojí činností, svým moderním programem oslovuje i současné generace.
V současnosti má Česká obec sokolská zhruba 160 000 členů ve více než 1100 tělocvičných jednotách. V oddílech
sokolské všestrannosti jsou lidé všech generací, kteří neusilují o maximální sportovní výkon, ale cvičí pro kondici,
zdraví, radost, potěšení, prožitek. V České obci sokolské je rovněž evidována na 2000 sportovních oddílů různých
výkonnostních úrovní ve zhruba devadesáti sportovních odvětvích. Sokolští sportovci pravidelně jsou i mezi
reprezentanty ČR na olympijských hrách. Za TJ Sokol Vraňany Daniel Dočkal
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90 LET OD ZALOŽENÍ SPOLKU DIVADELNÍCH OCHOTNÍKŮ MOŠNA VE VRAŇANECH

27. května 1927, před 90 lety se uskutečnila přípravná
schůze divadelního spolku v hostinci pana Čadského.
Původ k založení spolku dali pánové Jan Janáček
(19001976), Josef Absolon (19031970) a Václav Uher
(18951967). Na ustanovující schůzi byl mimo jiné
odsouhlasen název spolku Mošna, jiné varianta byla,
aby se jmenoval Klicpera, což navrhoval Josef Beran.
Celkem se toho dne přihlásilo ke spolku Mošna 34
členů. Prvním předsedou se stal Jan Janáček,
místopředsedou Josef Vostrý, jednatelem Josef
Absolon, pokladníkem František Černý. Předseda
přečetl stanovy spolku, které byly schváleny. Ovšem,
jak vyplývá z pramenů, už v roce 1865 se ve Vraňanech
hrálo divadlo místními „liboherci“.
V roce 1927, v roce svého založení sehrál spolek
7 divadelních her: Bělohorská mračna, Pašeráci, Bílá
růže, Jedenácté přikázání, Plavci na Volze, Osudem
zrazeni. V červenci se 25 členů spolku zúčastnilo
odhalení pomníku padlých v Mlčechvostech. V roce
1928 se odstěhoval zakládající člen spolku Mošna Jan
Janáček do Prahy. Tento rok měla Mošna 54 členů.
Roku 1929 bylo sehráno 5 představení, dvě hry byly
odehrány ve Spomyšli. Roku 1930 odehráli vraňanští
ochotníci 5 představení. V roce 1931 byly sehrány
4 divadelní hry, spolek čítal v tomto roce 50 členů.
Roku 1935 si nastudovali ochotníci 4 hry Spodnička,
Čajová panenka, Pan biskup a Jízdní hlídka. Rok 1937
byl jubilejní rok pro ochotníky, uplynulo 10 let od
založení spolku. ...pokračování na další straně.
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Ve zmíněném roce měl spolek 46 členů, sehráno bylo 7 her  Maryša, Sedm havranů, Bílá
nemoc, Monastýr nad tajgou, Čaroděj ČinČunČan, Na potoce za mlýnicí a Zlatá muška.
Režiséři her byli pánové Kokšal, Kostka, Herman, Příbramský. Na slavnostní členské
schůzi dne 13.5. byl předán manželům Kostkovým diplom čestného členství. V roce 1938
činnost spolku byla ochromena mobilizací, ve spolku bylo 42 členů. Roku 1940 sehrál
spolek 7 představení, v roce 1942 valná hromada se nekonala. V roce 1943 spolek čítal
67 členů a byly sehrány 4 divadelní hry.
Rok 1945 znamenal pro ochotníky konec omezenízákazu hraní českých her, na první
schůzi po skončení války se uctila minutou ticha památka padlých za světové války.
V tomto roce přesídlil spolek Mošna ze sálu pohostinství u Čadských do Sokolovny, kde
bylo více prostoru pro realizaci her. V roce 1947 bylo opět co slavit, Mošně bylo 20 let.
7. června se konala slavnostní mimořádná valná hromada za účasti 70 občanů. Úvodní
část obstaral 10 členný sbor hudebníků za řízení Františka Kokšala. Za účasti hostů byla
přednesena Josefem Absolonem zpráva o činnosti za 20 let. Během 20 let bylo

nastudováno a odehráno 75 divadelních her, uskutečnilo se 165 schůzí, role režisérské se ujali členové spolku,
nejvíce ovšem režíroval František Kokšal. Příznivci spolku byli mimo jiné Ota Dražil, Josef Píša, Václav Seidl, Bedřich
Jírový. Spolek žil po dvacet let ve velkém přátelství a kamarádství, každý člen je hrdý, že je „Mošňákem“. Spolek

pokračuje dále své činnosti. V roce 1948 byl po úmrtí Antonína
Kostky dne 1.4. 1948 přejmenován spolek na „Spolek divadelních
ochotníků Antonína Kostky ve Vraňanech“. 3. dubna 1949 byla
odhalena v Sokolovně pamětní deska Antonína Kostky. Poslední zápis
je ze dne 15.7. 1949. Další údaje bohužel chybějí, nebo jsou jen
útržkovité. Na sklonku roku 1950 dostal spolek dopis od ONV
Kralupy týkající se zapojení ochotníků do masových organizací v obci.
Dále ONV doporučuje pokračovat v činnosti na spolkovém podkladě,
protože v obci není větší podnik a není založeno JZD. Poslední je
zpráva z roku 1965, kdy pan Vavřina děkuje panu Absolonovi za
půjčení spisů Mošny. Václav Uher

KRÁTKÉ OHLÉDNUTÍ ZA VRAŇANSKÝMI OCHOTNÍKY

Moje vzpomínka se bude týkat spolku divadelních amatérských ochotníků Mošna ve Vraňanech, z období let 1939
až 1945. Vraňanští ochotníci se v této době zúčastnili soutěže divadelních ochotnických souborů, do které se
přihlásili a mezi sebou změřili své síly divadelnické spolky z Mělníka, Ústí nad Labem a Vraňan. K této soutěži bylo
upraveno jeviště a bylo nově zhotovené elektrické osvětlení sálu. Vraňanští si připravili hru „Loupežník“, kde hlavní
roli Loupežníka hrál Antonín Absolon, otce hrál Jaroslav Vavřina, roli Mimi ztvárnila Jaroslava Dobruská a Lolu
hrála Vlasta Čadská. Menší role hráli například Václav Ďoubal a další osoby. Herecké výkony ochotníků posuzovala
nezávislá komise cizích hercůtaké ochotníků. Vraňanský soubor se umístil na prvním místě, na druhém soubor z
Mělníka a třetí místo obsadil soubor z Ústí nad Labem. Tolik k soutěži ochotnických souborů. Když už jsem se zmínila
o účasti cizích herců, tak s vraňanskými ochotníky si před druhou světovou válkou účinkoval ve hře Maryša také
Jaroslav Vojta, herec Národního divadla v Praze. Jaroslav Vojta ztvárnil roli Vávry, Antonín Kostka hrál Francka,
Antonie Kostková hrála Maryšu, druhého sedláka hrál Josef Vostrý.
Amatérští divadelníci měli ve Vraňanech dobré zázemí v podobě velkého sálu v pohostinství u Čadských a později
v budově Sokolovny. Ochotníky nejvíce podporovali majitelé statků z Vraňan a z Mlčechvost pan Kratochvíl. Divadlo
se hrálo většinou od podzimu do jara, většinou se připravila jedna hra do měsíce. Hrát se začínalo navečer, například
hra Loupežník trvala asi 2 hodiny s 20 minutovou přestávkou. Kulisy si ochotníci zhotovovali svépomocí. Pan Absolon
byl povoláním truhlář, takže základ kulis připravil většinou on. Malíř pokojů Václav Urban vymaloval kulisy. Stabilní
soubor ochotníků čítal asi 15 až 20 lidí můžu například jmenovat: Josef a Antonín Absolonovi, Josef Vostrý, Václav
Ďoubal, Antonín Kostka, Josef Příbramský, Emil Weinfurtner, František Herman, Václav Janata, Bedřich Novák
mladší. Abychom nezapomněli na ženské osazenstvo Marie a Helena Polačincová, Otýlie Vojtěchovská, Antonie
Kostková, Marie Nováková, Božena a Marie Štěpánková, Jaroslava Dobruská, Vlasta a Jarmila Čadská. Role režiséra
nastudovaných her se většinou ujal pan František Kokšal z č.p. 27. Neméně důležité funkce nápovědy se zhostila
při hrách Klára Čadská. Služeb nápovědy nejvíce využíval Emil Weinfurtner. Muziku při představeních zajišťoval
Václav Došek se svojí kapelou. Ve Vraňanech také hostovaly ochotnické soubory z okolních obcí Lužce nad Vltavou,
Jeviněvsi a dalších obcí. Vlasta Mašková, rozená Čadská
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MYŠLENKOVÁNÍ

Měsíce leden a únor letošního roku nás přesvědčily, že zima, když chce, opravdu umí být zimou. Jen zima mohla
přijít o dva týdne dříve, aby Štědrý den byl bílý.
V každém kalendářním roce něco nového začíná a něco starého končí. V Českém rozhlase, na stanici Dvojka skončil
pořad Kupředu do minulosti, moderovaný Martinou Kociánovou. Listopadové pořady se věnovaly dvou závažným
společenským tématům, právu a ekonomice. V pořadu o právu zazněla tato konstatování: V nejzkaženějším státě je
nejvíce zákonů. Dobrý právní řád se pozná podle malých zásahů do jeho působení. Spravedlnost má zasáhnout
nedlouho po spáchané nepravosti, má zkrátka přijít včas. Pokud se bude zavádět „dvojí právo“, je demokracie
v ohrožení. Mnoho lidí nemá svůj hodnotový systém, chování lidí by se mělo navrátit k přirozenému instinktu,
k posuzování, co je správné a vhodné v dané situaci. Pořad věnovaný ekonomice se nejvíce dotýkal peněz. Peníze již
od počátku svého vzniku byly prostředkem směny koupě zboží, uchovatelem hodnot. Dnes se z peněz stal především
mamon. Tisknou se peníze, které nejsou kryté. Při pohledu na dvacetikorunovou bankovku vydanou Státní bankou
československou v roce 1988 je na rubové straně věta: „Bankovky jsou kryté zlatem a ostatními aktivy Státní banky
československé“. Tato věta na bankovkách tištěných od roku 1992 není. Pro rostoucí stromy nevidíme les. Pokud
v ekonomice přestane fungovat lidský faktor, přestane stroj fungovat. Následkem možného velkého ekonomického
zhroucení se věci dostanou do normálního stavu věcí.
Prvním prosincem loňského roku začala 1. etapa elektronická evidence tržeb, od 1. března 2. etapa evidence tržeb.
Avizovaná rušení pohostinských zařízení se v našem regionu projevila ve Spomyšli, v Nových a Starých Ouholicích.
Ale aby nebylo jenom rušení, také nové pohostinské zařízení spojené s možností ubytování vzniklo v „Závodí“,
v Dušníkách nad Vltavou, rekonstrukcí bývalé chmelové sušárny. Vzniklo pěkné místo pro uspořádání rodinných
setkání či menší svatby. Pro „vraňáky a mlčechváky“, kteří by chtěli navštívit toto pohostinství v Dušníkách a třeba
nejenom toto, byl by vhodný přívoz přes Vltavu. Třeba v čase budoucím se jej dočkáme, když se přívoz v Lužci bude
rušit po dokončení mostní lávky přes Vltavu v Lužci. A další obci „v Závodí“, v Bukoli byla uvedena v život firma,
která se věnuje výrobě sýrů. Pokud budete mít zájem ochutnat něco z mléčných výrobků, stačí si udělat výlet do
Lužce, převézt se přívozem a po krátké procházce přijet domů s chuťovkami.
Mlčechvosty v letošním roce čeká výstavba inženýrské sítě, která zde doposud chybí – splaškové kanalizace společně
s čistírnou odpadních vod. Původní záměr výstavby kanalizace v Mlčechvostech byl spojený se stejnou stavbou
v Jeviněvsi. Stavba měla být realizována v rámci Dobrovolného svazku obcí Vltava, který vznikl na konci 20. století
a „žil“ do konce prvních deseti let nového století. Pokud by se nevyskytly názorové neshody mezi představiteli obcí
po volbách v roce 2002, mohli už obyvatelé Mlčechvost a Jeviněvsi si několik let užívat komfortu této stavby. Do
finálního provedení se tak dostává náročná administrativní práce, které se mimo jiné věnovala dvě předchozí
zastupitelstva obce Vraňany. Obyvatelé Mlčechvost si užijí nepohody ve ztíženém přístupu k domovům, rozkopaným
dvorkům a zahradám, někdy blátivého povrchu místních komunikacích. To vše jsou ale průvodní fakty takovéto
stavby a přečkat půjdou. Odměnou bude pohodlí ve formě nestarání se o vývoz splaškových vod z domácností
a později v opravě povrchů místních komunikací.
Na počátku měsíce prosince loňského roku ve Vraňanech zásluhou necelé dvacítky dobrovolníků se podařilo
znovuobnovit amatérský ochotnický divadelní spolek se stejným názvem, který existoval v obci od roku 1927 do roku
1948 s názvem Mošna, nazvaný po Jindřichu Mošnovi (18371911), vyučeném mosazníkovi, který zběhl od svého
řemesla k několika venkovských divadelních společností a nakonec došel až do Národního divadla v Praze. Po 90
letech tak znovu se zaplní prkna, která znamenají svět, na jeviště vejdou lidé, kteří se nebojí veřejně před ostatními
lidmi zošklivit se či naopak zkrásnět, chtějí potěšit diváky, mají pevnou vůli a obsáhlou paměť na učení se někdy
dlouhých textů. Nebudou se bát někdy pohoršlivých slov od kritiků či recenzentů po odehraných představeních. To
vše je nelehká cesta za trochu potlesku, úsměvu a osobního štěstí, že dotyčný herec či herečka mohl něco ze svého
představit většímu seskupení lidí, kteří tento talent v sobě nemají. Dovolím si vypůjčit a upravit slova Jaroslava
Vrchlického: „Za malou či velkou roli šel bych světa kraj, šel s tváří a hlavou odkrytou, aby jiní režiséři viděli zdejší
kraj, kde nejen já hraji roli svou…...“
Jednu perličku přidám pro čtenáře. Při vazbě Mšenských novin za roky 2015 a 2016 jsem v čísle 2/2016 objevil
vzpomínku Rudolfa Sekery, řídícího učitele školy ve Vraňanech v letech 190424, kterou zaslal do redakce novin jeho
pravnuk. Podařilo se mi získat kontakt na pravnuka Rudolfa Sekery. V roce 2014 jsem se ptal kronikářky
v Chlumíně, zda má povědomí o rodině Sekerů ve zdejší obci. Pátrání bylo neúspěšné. Byl by hezký počin, kdyby
přijel potomek pana Rudolfa Sekery na oslavy 150 let školy ve Vraňanech v roce 2015. Třeba přijede jindy….

Václav Uher
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POZNÁVÁTE SE  3. TŘÍDA, ZŠ VRAŇANY, ŠKOLNÍ ROK 1970/71

CO NÁŠ ČEKÁ A NEMINE ?

Vzadu stojí třídní učitel Jaroslav Vavřina.
Zleva stojící: Bohumil Berki (V), Dana Fofonková (VN), Eva Spilková (V), Irena Rohanová (M), Jaroslava Hartmanová
(M), Ivana Michovská (S), Dana Kleinová (M), Drahoslava Cimrmanová (S), Lenka Balíková (M), Alena Duchoslavová
(S), Luboš Herman (VN), Jan Kulhánek (V), Pavel Nikl (S), ? Novák (?).
Zleva sedící: Naděžda Berkiová (V), Vítězslav Karták (M), ? Nováková (?), Jiří Nácar (V), Antonín Buřič (V), Jaroslav
Pešek (V), Luboš Hrubiš (S), Karel Švec (S) a Jitka Asníková (M). Václav Hanzlík (V) při fotografování chyběl.
Vysvětlivky: (V) Vraňany, (VN) Vraňany nádraží, (M) Mlčechvosty, (S) Spomyšl,  zemřel(a).

Fotografii zapůjčil a osoby určil pan Vítězslav Karták mladší, Mlčechvosty, zpracoval Václav Uher




